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  مهدی بازرگان: آنی بدلیان، سخنگوی 
وزارت خارجــه ارمنســتان، بعدازظهــر 
شنبه در شــبکه اجتماعی ایکس خبر از 
مقدمات برای تأســیس سرکنســولگری 
ارمنســتان در تبریز داد و نوشت: «در پی 
گفت وگــو با طرف ایرانــی، امروز دولت 
ارمنســتان به طــور رســمی تصمیم به 
افتتاح کنســولگری در تبریز را تأیید کرد. 
اقدامات مقدماتی در حال انجام است». 
بر اســاس این گــزارش، از اکتبــر ۲۰۲۲، 
سرکنســولگری جمهوری اسلامی ایران 
در شــهر «قاپان» آغاز به کار کرده است 
و بــا افتتــاح سرکنســولگری جمهوری 
ارمنســتان در شهر تبریز، عمل متقابل از 
سوی دولت ارمنستان انجام خواهد شد.

این اقــدام ایروان از منظر امیر علیپور 
به مثابه «تصمیمی ضروری و در  عین حال 
توازن بخش یاد می شود که می تواند در 
مقابل فشارهای سیاسی و دیپلماتیک و 
همچنین جنجال های رسانه ای جمهوری 
آذربایجــان و ترکیه درباره تحمیل دالان 
زنگزور به ایران و جمهوری ارمنســتان و 
نهایتا قطع مرزهای مشــترک دو کشور، 
عمــل کرده و یک موازنــه دیپلماتیک را 
به دنبال داشــته باشد». کارشناس ارشد 
حوزه قفقاز در ادامــه گفت وگوی خود 
با «شرق»، ضمن اشاره به کم کاری های 
تهران و ایروان در ســال های اخیر برای 
تقویت مناسبات دیپلماتیک و کنسولی، 
ضرورت تنوع بخشــی به اماکن کنسولی 
در مناطق مرزی دو کشور را بیش ازپیش 
می دانــد؛ چراکــه به گفتــه او، موضوع 
باید فراتــر از مقابله به مثل در برابر دالان 
زنگزور و نقش آفرینی هرچه بیشتر تهران 
در قفقاز باشد؛ بنابراین علیپور تأکید دارد 
که با فعالیت کنسولگری ایران در قاپان از 
مدت ها قبل، باید هرچه سریع تر اقدمات 
لازم و تمهیــدات برای عملیاتی شــدن 
کنسولگری ارمنستان در تبریز انجام شود 
کــه به تقویت مناســبات تجاری و ریلی 

ارمنستان و ایران منجر شود.
بــا توجــه به آنچــه گفته شــد، این 
تحلیلگر ارشد اوراسیا با تحلیلی کلان تر، 
گریزی جدی تر به تحرکات مشترک باکو 
– آنکارا در راســتای تســلط بــر منطقه 
ســیونیک و نابودی مرز مشترک ایران و 
ارمنســتان و از مدار خارج کردن کریدور 
شــمال - جنوب ایــران دارد و در ادامه، 
یکی از مهم ترین چالش های ژئوپلیتیک 
از طرف تروئیکای ناتو، ترکیه و اســرائیل 
را ناظــر بر تقویت نقــش و نفوذ آمریکا 
در قفقــاز جنوبــی می دانــد. علیپور در 
تبییــن این گفته خود بــه پرونده «ناتوی 
ترکی ذیل تلاش ها بــرای ایجاد کریدور 
میانی یا ترانس کاســپین از مســیر چین 
تا کشورهای آســیای میانه، باکو، جنوب 
ارمنســتان (در صورت اشغال سیونیک 
از طــرف باکــو) تمرکز می کنــد که به 
گفته او تا قاره ســبز کشیده می شود. در 
نتیجه بایــد توجه ویژه تــری به تقویت 
مناسبات سیاسی، دیپلماتیک و کنسولی 
بین تهران و ایروان داشــت و در کمترین 
زمــان ممکــن مقدمــات آغاز بــه کار 
تبریز فراهم  ارمنستان در  سرکنسولگری 
شــود. علیپور با اذعان بــه اینکه تهران 
یکی از بزرگ ترین غایبان تحولات منطقه 
قفقاز و به ویژه قفقاز جنوبی است، متذکر 
می شود که «نمی توان فقط روی تقویت 
مناســبات با ایــروان با هــدف مدیریت 
تحــولات ایــن منطقه تمرکز کــرد و به 
نقش آفرینی مراکزی مانند کنسولگری ها 
امیــد داشــت»؛ چراکــه از منظــر این 
کارشناس ارشد مســائل بین الملل، باید 
دیپلماســی موازی با طرف آذربایجانی 
و حتی ترکیه ای هم شــکل بگیرد که از 
حساسیت ها باکو درباره تقویت مناسبات 
دیپلماتیک و کنســولی تهــران و ایروان 
کاسته شود. مفسر حوزه مسائل اوراسیا 
با توجه به تلاش های ایران در راســتای 
آغاز بــه کار مجدد ســفارت جمهوری 
آذربایجان در تهــران، این ارزیابی را دارد 
که شــاید تعلل هایی برای آغــاز به کار 
هرچه سریع تر سرکنسولگری جمهوری 
ارمنســتان در تبریز به وجــود آید که در 
شــرایط کنونی و از نــگاه علیپور، مثبت 
ارزیابی نمی شــود؛ چون به گفته او اگر 
سرکنســولگری ارمنســتان در تبریــز در 
ســریع ترین پروســه دیپلماتیک آغاز به 
کار کند، باعث تحریک باکو در راســتای 
بازگشــایی مجدد ســفارتخانه خود در 
تهــران خواهد شــد تا از سنگین شــدن 
موازنه دیپلماتیــک تهران به نفع ایروان 

جلوگیری شود.

مالــک مصدق: با وجــود آنکه ۱۵ روز از پاســخ موشــکی و پهپادی   
۲۶ فروردین (۱۳ آوریل) ایران به اســرائیل کــه از آن به نام عملیات 
«وعده صادق» یاد می شــود گذشــته، اما همچنان این اتفــاق از جنبه های 
متفاوتی قابل ارزیابی اســت که یکی از آنها ناظر بــر احتمال تقویت جبهه 
عربی برای توازن با ایران است. آن گونه که برخی باور دارند، زمانی که ایران 
در یک واکنش غیرقابل پیش بینی به حمله اسرائیل به سفارتش در دمشق، 
بیش از ۳۰۰ موشــک و پهپاد به اسرائیل شلیک کرد، عملا یک پوست اندازی 
در توازن بخشــی کشــورهای عربی بین تهران و تل آویو شــکل گرفته است. 
در این باره و با وجود آنکه اردن با رهگیری بخشــی از موشک ها و پهپادهای 
ایران ســعی در دفع آن داشت، نشــانه ای دال بر این پوســت اندازی است. 
هر چند گزارش های رسانه ای هم در همان ساعات و روزهای اول پاسخ ایران 
به آتش افروزی اسرائیل، از نقش کشــورهای عربی دیگر منطقه و مشخصا 
عربســتان ســعودی هم حکایت می کــرد، اما این ادعا بعدها تکذیب شــد؛ 
تکذیبی که به نوشــته فارن افرز و از منظر برخی ناظران به عنوان نشانه ای از 
یــک تغییر جهت مهم تغییر معادلات عربــی در خاورمیانه خبر می دهد؛ تا 
جایی که انســتیتوی مطالعات امنیت ملی که یک اندیشکده اسرائیلی است، 
با رویکردی ســوء ادعا کرده است «ائتلاف منطقه ای و بین المللی که در دفع 
حملات ایران به اسرائیل مشارکت داشت، پتانسیل ایجاد یک اتحاد منطقه ای 

در مقابل ایران را نشان داد».
این گزاره از منظر محمدرضــا محمدی، چندان با واقعیت های جاری در 
منطقه خاورمیانه تطابق ندارد؛ چرا که به گفته این کارشــناس که گپ و گفتی 
با «شــرق» داشت، اساســا راهبرد کشــورهای منطقه بعد از وقوع عملیات 
طوفان الاقصی و کشــتار بی سابقه  و بی رحمانه ای که اسرائیل در غزه انجام 
داد، اجازه نمی دهد که معادلات عربی غرب آسیا توازن بین تهران و تل آویو 
را به سمت اسرائیلی ها سنگین تر کند. با توجه به همین نکته، تحلیلگر ارشد 
مســائل خاورمیانه اصولا تغییر راهبردهای کشــورهای عربی را متأثر از یک 
اتفــاق مانند نقش اردن یا دولتی دیگر بــرای رهگیری و دفع حمله پهپادی 
ایران را شــاخصه درســت ارزیابی نمی کند و به باور او، این تحلیل ها بیشتر 
از منظــر یک پروپاگاندای سیاســی قابلیت بحث و ارزیابــی دارد. محمدی، 
تحلیلش را این گونه ادامه می دهد: «خیلی زود روشــن شد نقش اعراب در 
دفع حمله ایران محدود بوده اســت. هم عربســتان و هــم امارات صراحتا 
هرگونه مشارکت نظامی مستقیم در دفاع از اسرائیل را رد کرده اند. مقام های 
اردنی نیز اظهار کرده اند این مشــارکت برای حفاظت از منافع شان ضروری 
بوده است. ملک عبداالله دوم تأکید کرده که کشورش برای کمک به اسرائیل 
اقدام نکرده اســت». در نتیجه به گفته ایــن تحلیلگر، موضوع ایجاد ائتلاف 

عربی ضدایرانی در کار نیست.
پیرو آنچه گفته شــد، اســماعیل کیانی هم دیگر کارشناســی بود که در 
گفت وگو با «شرق»، قرائتی همسو با محمدرضا محمدی دارد اما در  عین حال 
این هشــدار را هم می دهد کــه منطقه خاورمیانه پــس از عملیات طوفان 
الاقصی و کشــتار اســرائیل در غزه، نقطــه عطف دیگــری را در بازه زمانی 
۱۳ فروردین تا ۳۱ فروردین و ذیل تنش مســتقیم ایران و اسرائیل تجربه کرد. 
بنابراین اکنون بازیگران منطقه غرب آســیا در مسیری قرار دارند که از منظر 
این تحلیلگر ارشــد مســائل بین الملل می تواند فضایی را به وجود آورد که 
معــادلات عربی را در تقابل با تهران دوبــاره پررنگ تر کند. کیانی در تبیین و 
تأیید گفته خود به برخی خبرها اشــاره می کند که حکایت از ســفر مقامات 
اسرائیلی به عربستان با هدف عادی سازی روابط ریاض - تل آویو در بحبوحه 
کشتار مردم فلســطین و آماده سازی اسرائیل برای حمله به رفح دارد که به 
اعتقاد این مفسر حوزه بین الملل نشان می دهد که با وجود تمام حساسیت ها 
و هزینه زا بودن هرگونه مناســبات سیاسی و دیپلماتیک با اسرائیل، معادلات 
عربی سعی دارد ائتلاف هایی ولو با چراغ خاموش را با اسرائیل اجرائی کند.
پیرو آنچه اســماعیل کیانی عنوان کرد، شــبکه کان گــزارش داد که یک 
هواپیمای شــخصی اســرائیلی که اخیــرا تعدادی از مقامــات تل آویو را به 
قطــر و مصر برده بود، بعدازظهر روز شــنبه در ریاض فــرود آمد. آن طور که 
فارس نقل کرده، ایــن هواپیما از فرودگاه بن گوریون در تل آویو برخاســته و 
بعد از توقف کوتاهی در عمان به عربســتان سعودی رفته و آنجا فرود آمده 
اســت. کان مدعی شــد که احتمالا چند مقام اســرائیلی به منظور گفت و گو 
درباره عادی ســازی روابط با عربستان سعودی با این هواپیما به ریاض رفته 
باشــند. این شبکه اسرائیلی در ادامه با اشــاره به سفر قریب الوقوع «آنتونی 
بلینکن»، وزیر امور خارجه آمریکا به منطقه، خاطرنشان کرد مقامات موساد 
و شاباک (ســرویس امنیت داخلی اسرائیل) چند روز پیش از همین هواپیما 
برای انجام ســفرهایی در منطقه استفاده کرده اند. در این گزارش اشاره شده 
است که از این هواپیما برای انتقال مقامات اسرائیلی در چارچوب مذاکرات 
تبادل اسرا در قطر و مصر استفاده شده است. وزارت امور خارجه آمریکا هم 
شنبه  شــب در بیانیه ای اعلام کرد آنتونی بلینکن، دوشنبه و سه شنبه پیش رو 
به عربســتان ســفر خواهد کرد تا درباره تلاش های جاری برای دستیابی به 

آتش بس در غزه با مقامات سعودی گفت وگو کند.
با این حال محمدرضــا محمدی برخلاف بخشــی از تحلیلی که از طرف 
اســماعیل کیانی اعلام شد، تأکید دارد که اساسا شرایط عربستان سعودی در 
فضــای کنونی خاورمیانه این اجازه را نخواهد داد که عادی ســازی روابط با 
اسرائیلی ها در دســتور کار ریاض قرار بگیرد. هرچند به گفته این کارشناس، 
تلاش های دولت بایدن در فاصله هفت ماهه تا انتخابات ریاســت جمهوری 
آمریــکا بر این محور تمرکز دارد که این مهم (عادی ســازی روابط اســرائیل 
و عربســتان ســعودی)، هرچه ســریع تر کلید بخورد تا به عنــوان یک برگ 
برنده، دو کارکرد را برای جو بایدن داشــته باشــد؛ نخست استفاده ابزاری و 
تبلیغاتی از آن در انتخابات و دوم، مدیریت تحولات منطقه غرب آســیا پس 
از عملیات طوفان الاقصی. این مفســر ارشــد حوزه خاورمیانه معتقد است 
کاخ سفید سعی دارد از دل معامله بزرگ قرن که ناظر به عادی سازی روابط 
عربستان ســعودی و اسرائیل اســت، نوعی ائتلاف عربی منطقه ای را برای 
ترسیم آینده غزه بدون حماس شکل دهد و از ظرفیت این کشورها در این باره 
نهایت اســتفاده را ببرد. با توجه به این نکات، محمدی روند اتفاقات را لزوما 
به معنای ایجــاد ائتلاف عربی - اســرائیلیِ ضدایران پــس از عملیات وعده 
صــادق نمی داند و با این ارزیابی، وی در تحلیل پایانی خود ســایه انتخابات 

آمریکا را مهم ترین عامل در پیش کشیدن این موضوعات ارزیابی می کند.

گزارش

بررسی تأسیس سرکنسولگری ارمنستان 
در تبریز و تأثیر آن بر مناسبات تهران-ایروان

تقویت یک رفاقت 
دیپلماتیک

گزارش

سیـاستسیـاست

«شــرق» از معادلات عربــی خاورمیانه و سیاســت خارجی تهران
 پس از حمله ایران به اسرائیل گزارش می دهد

ائتلاف سازی عربی؛ یک سیاست غربی

  حمیدرضا به گذر: از ابتدای سال ۱۴۰۲ در کمیسیون امور داخلی 
کشــور و شــورا های مجلس شورای اســلامی، از طرحی سخن 
به میــان آمد که طی آن در صورت تصویــب، تعداد نمایندگان 
به ۳۴۰ نفر می رســید. با توجه به گســتردگی هر حوزه انتخابیه 
مخصوصا در کلان شــهر ها، این نیاز به صورت کاملا ملموســی 
به چشــم می آمد که هر حوزه انتخابیه باید تعــداد نمایندگان 
بیشــتری را در خود ببیند که با توجه به نیاز های هر اســتان و با 
پیگیری نمایندگان آن اســتان ها بتوانیم رشد بیش از پیش کشور 
در زمینه های مختلف را شاهد باشیم. این طرح پس از تصویب 
در کمیسیون شوراها، در جلسه روز یکشنبه ۹ اردیبهشت ۱۴۰۳ 
در صحن مجلس شــورای اســلامی مورد بررســی و اظهار نظر 
نماینــدگان ملت قرار گرفــت که با توجه به اینکــه مخالفان و 
موافقــان هر یک بــا دیدگاه های متفاوتی به نقد و بررســی این 
طرح در صحن پرداختند، مشــروحی از اظهــارات نمایندگان را 

با هم می خوانیم.
در ابتدای رســیدگی به این طرح، ولی االله بیاتی، ســخنگوی 
کمیســیون امور داخلی کشــور و شــوراها، در این رابطه گفت: 
گزارش کمیســیون امور داخلی درخصوص طرح اصلاح جدول 
حوزه های انتخابیه مجلس شــورای اسلامی و تعداد نمایندگان 
آنهــا و طــرح اصلاح قانون تعییــن محدوده حــوزه انتخاباتی 
مجلــس و اصلاحــات و الحاقات بعــدی آن و همچنین طرح 
اصلاح جدول حوزه های انتخابیه مجلس شــورای اســلامی و 
تعــداد نمایندگان و نیز طرح اصلاح محــدوده حوزه انتخاباتی 
مجلس شورای اسلامی همگی مصوب سال ۱۳۹۶ و اصلاحات 
بعدی آنها و همچنین طرح اصــلاح حوزه های انتخابیه دارای 
پنج شهرستان به کمیسیون امور داخلی کشور ارجاع و بر اساس 
ماده ۱۴۳ آیین نامه داخلی به دلیل اشتراکات موضوع با یکدیگر 
ادغام شــد و با حضور کارشناسان مرکز پژوهش ها مورد بررسی 

قرار گرفت.
وی افــزود: ایــن مصوبه در خــرداد ۱۴۰۲ بــا اصلاحاتی به 
تصویب رسید و از آنجایی که پیش نیاز برگزاری انتخابات، تقسیم 
ســرزمین به حوزه های مختلف انتخاباتی است و همچنین این 
تقســیمات برای نمایندگان و شهروندان پیامدهای مهمی دارد، 
لازم است مورد توجه قرار گرفته و رایج ترین معیار برای اصلاح 
حوزه هــای انتخابیه و تعداد نمایندگان برابری نســبی جمعیت 

است.
ایــن نماینــده مجلــس اظهار کــرد: طبق اصــل ۶۴ قانون 
اساســی تعــداد نمایندگان مجلــس ۲۷۰ نفر اســت و پس از 
همه پرســی سال ۶۸ و پس از ۱۰ ســال، با در نظر گرفتن عوامل 
انسانی، سیاســی، جغرافیایی و موضوعات مرتبط با آن حداکثر 
۲۰ نماینده می تواند به تعداد نمایندگان مجلس اضافه شــود، 
اما از زمان تصویب قانون انتخابات مجلس شــورای اسلامی در 
ســال ۱۳۵۸ تنها یک بازنگری و افزایش تعداد نماینده در سال 

۷۸ صورت گرفت.
بیاتی ادامه داد: سال هاست که تعداد نمایندگان در محدوده 
حوزه های انتخابیه ثابت مانده و به نابرابری منجر شــده که در 
این مورد لزوم اصلاح جداول حوزه های انتخابیه امری ضروری 
اســت. در دوره یازدهــم مجلس شــورای اســلامی پنج طرح 
ذیــل یک طرح با عنوان اصلاح جدول حــوزه انتخابیه مجلس 
شورای اســلامی و تعداد نمایندگان آنها با هدف اصلاح جدول 
حوزه هــای انتخابیه و تعداد نمایندگان اعلام وصول شــد و به 
اســتناد آیین نامه داخلی ادغام شــد و با همکاری کارشناســان 
مختلف، دســتگاه های اجرائی و نظارتی از اردیبهشــت ۱۴۰۰ بر 

اســاس معیارهای جمعیتی، پراکندگی جغرافیایی، محدودیت 
و توســعه یافتگی و مســائل امنیتی و سیاســی مورد بازنگری و 
اصــلاح قرار گرفت کــه در مجموع با این طــرح ۴۰ نماینده به 
۲۳ اســتان کشــور اختصاص یافــت و ۲۰ نماینــده متعلق به 
حوزه های جدید اســت و ۲۰ حوزه انتخابیه فعلی نیز با افزایش 

نمایندگان مواجه می شود.
در ادامــه هاجــر چنارانی طی ســخنانی در مخالفت با این 
طــرح گفت: امروز با وجود مشــکلات مختلفی که وجود دارد، 

اضافه شدن تعداد نمایندگان چه کمکی می کند؟
محمدرضــا صباغیــان در اظهاراتی به عنــوان موافق طرح 
اصلاح جدول حوزه های انتخابیه مجلــس و تعداد نمایندگان 
آنها، با اشــاره به اصل ۶۴ قانون اساســی اظهار کرد: این اصل 
قانون اساســی اجازه می دهد که هر ۱۰ ســال، ۱۰ نفر به تعداد 
نماینــدگان اضافه شــود. آخرین بازنگری در تعــداد نمایندگان 
مجلــس در ســال ۱۳۶۸ و در شــرایطی کــه جمعیت کشــور 
۴۵ میلیون نفر بود، انجام شد، اما الان بعد از ۲۴ سال، جمعیت 
کشــور به ۸۶ میلیون نفر رســیده ولی هنوز به این حق قانونی 

مردم اضافه نشده است.
وی بــا تأکید بر اینکه بی عدالتی محضی در توزیع نمایندگان 
در کشــور حاکم است و بســیاری از بی عدالتی ها ناشی از عدم 
توزیع عادلانه نمایندگان اســت، گفت: ســه شاخص جمعیت، 
محرومیت و ملاحظات سیاســی و وسعت برای این طرح تعیین 

شده است.
در جلســه علنــی صحن مجلــس، علی اکبر بســطامی در 
مخالفت با تصویب طــرح افزایش تعــداد نمایندگان مجلس 
تأکید کرد: امروز نظام بودجه ریزی کشور و نظام تقسیمات مبتنی 
بر قدرت چانه زنی است. در این طرح بهتر بود که دوستان مبتنی 

بر نگاه کارشناسی و بررسی های میدانی عمل می کردند.
علی کوهســاری طی ســخنانی در موافقت با تصویب طرح 
افزایــش تعداد نماینــدگان با بیــان اینکــه «۴۰ نماینده ای که 
قرار اســت اضافه شوند، برای ۲۳ استان هســتند»، اظهار کرد: 
نمایندگان مخالف بگویند که اگر استان آنها در این فهرست قرار 
داشت، آیا باز هم با تصویب آن مخالفت می کردند؟ اضافه شدن 
تعداد نمایندگان را حق مناطق محروم کشــور می دانیم؛ چراکه 
نماینده مجلس نزدیک ترین مسئولی است که در دسترس مردم 

قرار دارد.
ســیدمحمدرضا میرتاج الدینی نیز در مجلــس نیز به عنوان 
ســومین نماینــده مخالف بــا تصویــب طرح اصــلاح جدول 
حوزه های انتخابیه مجلس و تعداد نمایندگان آنها با بیان اینکه 
«ایــن موضوع و بحث یکی از حســاس ترین موضوعاتی اســت 
کــه در دوره هــای مختلف مجلس مطرح می شــود و تا زمانی 
که همه جوانب ســنجیده نشــود هر نوع تصمیمی مشکل ساز 
خواهد بود»، اظهار کرد: در این زمینه باید اصل بر این باشــد که 
در قالب لایحه و از ســوی دولت مطرح شــود؛ به خصوص که 
دولت می تواند ســه دهه را در نظر بگیرد و یکباره همه نیازهای 
استان ها را مدنظر قرار دهد. کما اینکه ما آخر دهه سوم هستیم 
و دولــت می تواند لایحه بیاورد و ۶۰ نماینده را تقســیم کند. در 
این صورت مشــاجره و اختلاف نظر پیــش نمی آید، ضمن اینکه 
همه جوانب امنیتی، سیاســی، اقتصــادی، اجتماعی، فرهنگی، 

جغرافیایی و حتی تاریخی نیز مدنظر قرار می گیرد.
وی گفت: ممکن است شاخص هایی که در این زمینه تعیین 
شــده، برای برخــی از حوزه های انتخابیه صحیح باشــد، اما آیا 
می توان به خاطر چند اســتان که شاخص ها در آن رعایت شده 

به کل طرح رأی داد؟ تبریز و آذربایجان نقش زیادی در مشروطه 
داشتند و این طرح حق آنها را ضایع می کند.

در ادامه حســین حســین زاده، نماینده مردم لارستان، خنج، 
گــراش، اوز و جویم در مجلس، در اظهاراتــی موافقت خود با 
طرح افزایش تعداد نمایندگان مجلس را اعلام و تأکید کرد: یک 
کشــور زمانی می تواند کشور شــود که مسئولان و نمایندگان آن 
هر لحظه قلبشــان برای مردم بتپــد و همه تصمیمات در وهله 
اول جهت تأمین نظر تمامی افراد جامعه باشــد نه اینکه درباره 
تصمیماتی که در آن ذی نفع هستند، تصمیم بگیرند و این موارد 

اصلا منطقی نیست.
ایشــان بــا تأکید بر اینکــه اگر نماینــدگان بخواهنــد درگیر 
مســائل جزئی حــوزه انتخابیه خود شــوند باید شــاهد تکثر و 
تنوع نمایندگان باشــیم، گفت: چنانچــه در مقیاس بین المللی 
مقایســه کنیم، کشور انگلســتان با ۶۰ میلیون نفر ۶۵۰ نماینده 
دارد، همچنین کشــور فرانســه با ۷۵ میلیون نفر ۵۵۰ نماینده 
دارد. همچنین کشــورهایی همچون ترکیه  ۶۰۰ نماینده، سوریه 
۲۵۰ نماینده و عراق ۳۲۹ نماینده دارد؛ بنابراین ما باید بر مبنای 
رسیدگی به مردم و رفع معضلات آنها این مسائل را مدنظر قرار 

دهیم.
به گزارش ایســنا، علی ادیانی معــاون امور تقنینی معاونت 
امور مجلس ریاست جمهوری، در ادامه به عنوان نماینده دولت 
ضمــن اعلام نظر مخالف دولت با تصویب طرح افزایش تعداد 
نمایندگان مجلــس، مغایرت طرح با اصل ۷۵ قانون اساســی 
و دارابــودن بار مالــی طرح مذکور را از دلایــل مخالفت دولت 

برشمرد.
وی مغایرت با اصل ۶۴ قانون اساســی و همچنین مغایرت 
با سیاســت های کلی انتخابات ابلاغی رهبــری را از دیگر دلایل 
مخالفت دولت برشــمرد و گفت: هنوز فرایند انتخابات مجلس 
دوازدهم تمام نشــده اســت؛ چه اتفاقی افتــاد و چه ضرورتی 
حاصل شد که بین دو مرحله یک انتخابات در حال تغییر قانون 
و جداول انتخابات هســتیم؟ عدد ۴۰ از کجا آمد؟ اگر مستند به 
قانون اساسی اســت باید حداکثر ۲۰ نماینده اضافه شود نه ۴۰ 

نماینده.
محمدصالح جوکار، رئیس کمیســیون امور داخلی کشــور 
و شــوراها، به عنوان نماینده کمیســیون طی ســخنانی در دفاع 
از طرح مذکــور اظهار کرد: امروز یکــی از تصمیمات راهبردی 
مجلس انقلابــی یازدهم گرفته می شــود و نمایندگان مجلس 
فارغ از موضوعات منافع حوزه ه ای و فردی و بر اســاس عدالت 

باید تصمیم گیری کنند.
وی با انتقــاد از اظهارات نماینده دولت در مخالفت با طرح 
افزایش تعداد نمایندگان مجلس گفت: این کار باید در مجالس 
گذشــته انجام می شــد و در حالی که دولت ها و مجالس اقدام 
نکردند، در این مجلس طرحی کامل آماده شــد و حالا نماینده 
دولت با تصویب آن مخالفت می کند؛ دولت در سه سال گذشته 

کجا بوده؟ چرا دولت های گذشته لایحه ندادند؟
جــوکار افزود: شــخصا بــا رئیس جمهور دربــاره این طرح 
صحبت کردم و قرار بود که دولــت با این طرح مخالفت نکند، 

اما امروز نمایندگان دولت با تصویب آن مخالفت کرده اند.
بــه گزارش «شــرق» در نهایت نمایندگان مجلس شــورای 
اســلامی پس از اســتماع اظهارات موافقــات و مخالفان طرح 
اصلاح جدول حوزه های انتخابیــه مجلس و تعداد نمایندگان، 
در صحن مجلس با ۱۲۰ رأی مخالف، ۹۴ رأی موافق و پنج رأی 
ممتنع از مجموع ۲۱۹ رأی مأخوذه با این طرح مخالفت کردند.

مخالفان و موافقان طرح افزایش تعداد نمایندگان مجلس چه گفتند؟
صندلی های بهارستان ثابت ماند

وحیده کریمی: داســتان شــفاف نبودن بودجه سر 
دراز دارد و حتــی روزنامه اصولگــرای جوان هم 
در گزارشی توضیح داد که فقط ۲۴ درصد بودجه 
کشور شفاف اســت؛ سخنی که باب طبع برخی از 
نمایندگان مجلس نیست. اما در همان گزارش به 
نقل از یک کارشــناس مالی آمده بود: «۱۳  درصد 
از بودجه کشــور بر اثــر تلاش های مجلس فعلی 

شفاف ســازی شده اســت، در نتیجه تا الان فقط ۲۴  درصد از بودجه را شفاف کرده ایم و ۷۶  درصد 
دیگر همچنان غیرشــفاف باقی مانده است. باید بر بودجه شــرکت های تحت کنترل دولت تمرکز 
کنیم که منابع بســیار زیادی برای ســرمایه گذاری دارند و هدایت منابع به سمت توسعه اقتصادی 
کشور بسیار اهمیت دارد». وجود شفافیت در بودجه و در اقتصاد کشوری که محسن دهنوی، دیگر 
نماینده مجلس، هم در ســخنانی تأیید کرده که فقط ۲۴ درصد شــفافیت در خود جای داده، امر 
واقعی نیست؛ به ویژه آنکه این روزها برخی نمایندگان میزان نبود شفافیت در بودجه فعلی را بیش 
از موارد ســال های گذشته می دانند و نبود اراده برای تن دادن به شفافیت مورد نقد آنهاست. برای 
مثال زنگنه، نماینده تربت حیدریه، در جلســه علنی دیروز مجلس در تذکری درباره جداول بودجه 
گفت: «بر اساس گفته رئیس مجلس، نمایندگان تا ساعت ۲۳ امشب (یکشنبه شب) فرصت طرح 
پیشــنهاد در جداول بودجه را دارند؛ حال اینکه کمیســیون تلفیق اصل گزارش را ارائه ندادند و ما 
باید در خلأ پیشــنهاد دهیم». محمدباقر قالیباف در جلســه علنی روز گذشته مجلس در پاسخ به 
تذکر زنگنه، نماینده تربت حیدریه، در انتقاد از روند بررسی جداول لایحه بودجه ۱۴۰۳ در کمیسیون 
تلفیق گفت: اگر نقدی هم دارید، آن را منصفانه بیان کنید. در چهل و اندی ســال گذشته چه زمانی 
جداول بودجه در صحن مجلس بررســی شــده و نمایندگان تک به تک به جداول رأی داده اند که 
شــما امروز می فرمایید غیرشــفاف ترین بودجه است؟ آن گونه که ایســنا روایت کرده، او با تأکید بر 
اینکه نباید به مجلس ظلم شود، گفت: هیچ زمانی تک تک نمایندگان جداول مصوب در بودجه را 
نمی دیدند. پس در تاریخ مجلس شورای اسلامی نخستین بار است که مجلس یازدهم جداول را به 
رأی نمایندگان گذاشته است. از طرف دیگر می گویند هیئت رئیسه به مجلس بها نمی دهد. مهم ترین 
بها همین اقدام اســت. البته مجلس این تصمیم را گرفت و هیئت رئیســه نیز با آن همراهی کرد. 
برخی از دوســتان نیز با این اقدام که جداول در صحن بررسی شود، مخالف هستند و در حال حاضر 
پیشــنهاد اصلاح مجدد این موضوع مطرح شده اســت؛ بنابراین از واژه غیرشفاف استفاده نکنید. 
رئیس مجلس شــورای اســلامی بیان کرد: بخش مربوط به احکام و تبصره ها تصویب و به قانون 
تبدیل شده است. جداول بر اساس احکام تنظیم شده است؛ باوجوداین من امروز به صورت خاص 

گزارش را نگاه می کنم که اگر اشکالی وجود داشته باشد، این نقد را برطرف کنیم.

امسال اوج غیرشفاف بودن بودجه است
ماجرا از اینجا شــروع شد که محســن زنگنه، نماینده تربت حیدریه در مجلس شورای اسلامی 

در تذکر خود گفت: بر  اساس گفته رئیس مجلس، 
نمایندگان تا ســاعت ۲۳ امشــب (یکشنبه شب) 
فرصت طرح پیشــنهاد در جداول بودجه را دارند؛ 
حال اینکه کمیســیون تلفیق اصل گزارش را ارائه 
ندادنــد و مــا باید در خلأ پیشــنهاد دهیــم. نباید 
برخورد با مجلس به گونه ای باشــد که بعدها اگر 
کسی خواست خلاف آیین نامه اقدامی انجام دهد، 
زبان ما بســته باشــد. در فایل مربوط به گزارش فقط نوشته شــده مبلغ پیشنهادی کسر می شود و 

اضافه می شود.
او ادامه داد: بر اســاس ماده ۱۸۲ آیین نامه داخلی کمیسیون تلفیق باید گزارش را به نمایندگان 
ارائه دهد؛ اما با این شــرایط ما چگونه می توانیم پیشــنهادهای خود را مطرح کنیم؟ امســال اوج 
غیرشفاف بودن بودجه است. هدف از اصلاح آیین نامه اشراف نمایندگان به جداول بودجه بود؛ اما 
اکنون ما جدولی نمی بینیم و نمی دانیم کمیســیون تلفیق چه اقدامی انجام داده است؟ خواهش 
می کنم به دوستان تذکر دهید در ساعات باقی مانده فایل جداول را برای نمایندگان ارسال کنند تا ما 

بدانیم چه اتفاقی در تلفیق رخ داده است.

  جداول بودجه شفاف است
این ســخنان با انتقادات رئیس کمیسیون تلفیق همراه شــد و حمیدرضا حاجی بابایی، رئیس 
کمیسیون تلفیق لایحه بودجه، در این باره گفت: گاهی گفته می شود که مجلس را عده ای تضعیف 
می کنند؛ اما نیازی به این تضعیف ها نیست، ما خودمان در داخل این کار را می کنیم. آنچه کمیسیون 
تلفیق تصویب کرده اســت، شــفاف بوده و درباره ریال به ریال آن پاسخ گو هستیم و به کسی اجازه 

ورود ندادیم.
او افزود: همه اعداد و ارقام شــفاف اســت و برای اولین بار کاری انقلابی درباره جداول انجام 
شــد. آقای زنگنه باید در برابر تهمتی که به مجلس زدند، پاســخ گو باشند؛ چراکه اظهارات ایشان 

بی انصافی بود و حتی جداول را هم ندیده اند.
حاجی بابایی تأکید کرد: جداول تحویل داده شــده و نمایندگان بدانند صفر تا صد آن در اختیار 
شــما قرار می گیرد و همه آنها در اختیار هیئت رئیسه قرار گرفته و درباره ریال به ریال آن اگر کسی 
حرف و حدیث و مطلبی دارد، می تواند مطرح کند و تلاش می کنیم عین صداقت برای شــما عمل 
کنیم. دولت لایحه بودجه ۱۴۰۳ را در دو بخش به مجلس تقدیم کرد؛ بخش اول شامل ماده واحده 
مشــتمل بر احکام مورد نیاز برای اجرای بودجه کل کشــور، سقف منابع بودجه عمومی دولت به 
تفکیک درآمدها و واگذاری دارایی های ســرمایه ای و مالی و اجزای اصلی آنها، ترازهای عملیاتی، 
ســرمایه ای و مالی بودجه عمومی دولت و فروض برآورد منابع و مصارف بودجه بود که در پایان 
سال ۱۴۰۲ به تصویب مجلس رسید. بخش دوم لایحه بودجه ۱۴۰۳ درباره جداول تفصیلی شامل 

ارقام بودجه نیز یکشنبه ۱۹ فروردین اعلام وصول شد و در دستور کار قرار گرفت.

زنگنه: امسال اوج غیرشفاف بودن بودجه است/ قالیباف: از واژه غیرشفاف استفاده نکنید

بودجه «شفاف» نیست؟!


